

DIE BETREUER DER KINDER THE CHILDREN'S CARERS

Diese symbolischen Koffer enthalten Dokumente und Fotografien zu den Biografien der niederländischen Häftlingspfleger Anton Hölzel und Dirk Deutekom und der französischen Häftlingsärzte Gabriel Florence und René Quenouille, die als Widerstandskämpfer im KZ Neuengamme inhaftiert waren. Sie waren zur Betreuung der Kinder im Krankenrevier IVa eingeteilt worden. Als Zeugen der medizinischen Experimente wurden sie am 20. April 1945 hier ebenfalls ermordet.

Ihre Identität war – anders als bei den ermordeten Kindern – schon in der frühen Nachkriegszeit bekannt, da überlebende Häftlinge, die mit ihnen im Krankenrevier zusammengearbeitet hatten, über sie berichteten.

The symbolic suitcases in this part of the exhibition contain documents and photographs relating to the lives of Dutch prisoner nurses Anton Hölzel and Dirk Deutekom as well as French prisoner doctors Gabriel Florence and René Quenouille. They had been imprisoned in the Neuengamme concentration camp for being active in the resistance and were assigned to care for the children at Sickbay IVa. Because they had witnessed the medical experiments, they were also murdered here on 20 April 1945.

In contrast to the murdered children, the carers' identities became known soon after the war because survivors who had worked with them at the sickbay talked about them.